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 VOORSTEL

Voorstel
1. Het rapport “Onderzoek verbinding Oost - Centrum” vast te stellen;
2. Het college opdracht te geven de vervolgstappen verder uit te werken.

Samenvatting
Ter uitvoering van Amendement A19-30 heeft een onderzoek plaatsgevonden naar de mogelijke 
verbeteringen van de verbinding tussen Hilversum Oost en Centrum. Het onderzoek resulteert in diverse 
aanbevelingen, die zijn samengevat in zeven vervolgstappen. Aan u wordt de opdracht gevraagd om deze 
vervolgstappen nader uit te laten werken door het college als kader voor de verdere ontwikkeling van het 
Stationsgebied. Deze vervolgstappen leiden niet per definitie tot aanpassingen van de ruimtelijke kaders 
voor het nieuw op te stellen bestemmingsplan Stationsgebied. Daar waar bij de uitwerking blijkt dat 
aanpassing van het nieuw op te stellen bestemmingsplan Stationsgebied wenselijk is, wordt dit hierin en 
aan de raad ter besluitvorming voorgelegd.

Inleiding
Het Stationsgebied is momenteel geen aangename plek maar biedt volop kansen voor de toekomst. In de 
Structuurvisie 2030 en in de Centrumvisie is het Stationsgebied dan ook benoemd als een gebied waar 
vernieuwing noodzakelijk is. 
Op 29 mei 2019 is door de raad een integraal stedenbouwkundig plan voor het Stationsgebied vastgesteld. 
Hierbij is Amendement A19-30 aangenomen. Het onderzoek naar de verbetering van de verbinding tussen 
Oost en Centrum betreft de uitwerking van dit amendement. 
Na instemming met dit voorstel kan de gemeente aan de slag met de in het onderzoek genoemde 
vervolgstappen. Deze vervolgstappen worden in nauwe samenhang opgepakt met het op te stellen 
bestemmingsplan Stationsgebied en de besluitvorming over de Kleine Spoorbomen. 

Probleemstelling/doel
De raad heeft op 29 mei 2019 amendement A19-30 vastgesteld, waarin gevraagd wordt om een integraal 
onderzoek naar mogelijke verbeteringen in de verbinding tussen Hilversum Oost en Centrum. De 
achterliggende zorg was dat de gemeente zich met het stedenbouwkundig plan voor het Stationsgebied 
teveel op de centrumzijde van het station richtte en te weinig oog had voor (de verbinding met) de 
oostzijde van het spoor, terwijl ook aan deze zijde, met de Gebiedsagenda 1221 als onderlegger, tal van 
ontwikkelingen gaande zijn. Dit onderzoek is onafhankelijk en objectief door onderzoeksbureau Movares 
uitgevoerd. Gemeente en vertegenwoordigers vanuit de buurten in Oost zijn samen opgetrokken in dit 
onderzoek, met respect voor elkaars input. 

zaaknummer: 569531
afdelingsnaam: BO-Projecten
steller: Daniëlle Timmer
onderwerp: Vaststellen onderzoek verbinding Oost - Centrum (amendement A19-

30) en opvolging vervolgstappen uit het rapport
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Uitgangspunten
Het onderzoek geeft uitvoering aan Amendement A19-30, waarbij:

- Het onderzoek objectief is uitgevoerd door een onafhankelijk bureau (Movares);
- Gekeken is naar het sociale, ruimtelijk en fysieke aspect van een verbinding tussen Oost en 

Centrum;
- Gebruik is gemaakt van de diverse reeds uitgevoerde onderzoeken en plannen;
- Dit adviesbureau met een kritische blik naar deze onderzoeken en plannen heeft gekeken;
- Er is gekozen voor maximale participatie waarbij het traject in volledige transparantie en 

samenspraak met de acht buurtvertegenwoordigers uit Oost is doorlopen;
- Door het onderzoeksbureau ook andere partijen in de buurten zijn gehoord.

Onderzoeksproces
Bij de vaststelling van het stedenbouwkundig plan Stationsgebied is gevraagd om een extra 
verdiepingsslag. Een onafhankelijk en objectief onderzoek kan die verdiepingsslag geven. Samen met 
vertegenwoordigers uit de buurten in Oost zijn de hoofdonderzoeksvragen opgesteld en drie adviesbureaus 
geselecteerd. Er zijn twee offertes ontvangen, die zijn beoordeeld door een selectiecommissie bestaande 
uit twee vertegenwoordigers van de gemeente en twee vanuit de buurten. Op basis van deze beoordeling 
hebben gemeente en buurten adviesbureau Movares geselecteerd. Zij hebben vervolgens via diverse 
interviews en bestudering van documenten observaties en aanbevelingen gedaan. Deze aanbevelingen 
heeft Movares in zeven vervolgstappen samengevat. 
De onafhankelijkheid en objectiviteit van het onderzoek naar de verbinding tussen Oost en Centrum is 
zeer belangrijk. Bureau Spoorbouwmeester is gevraagd om mee te kijken naar het doorlopen proces. Het 
Bureau is op initiatief van de directies van ProRail en NS opgericht als onafhankelijk adviserend orgaan 
voor ontwerp en vormgevingsopgaven binnen de spoorsector. 
Bureau Spoorbouwmeester heeft over het doorlopen proces het volgende gezegd:

 Movares heeft op eenduidige manier de diverse stukken, studies en visies met elkaar in verband 
gebracht;

 Zij hebben op praktische manier, met een neutrale en vakkundige blik, (discussie over) proces en 
oplossingsrichtingen beschouwd;

 En daarmee een helder antwoord geven op de gestelde vragen.
Ook de betrokken buurtvertegenwoordigers zijn positief over het proces en de gezamenlijke aanpak die 
gemeente en buurten onder leiding van het adviesbureau hebben doorlopen.

Belangrijke onderzoeksconclusie over de fysieke verbindingen
Een belangrijke conclusie uit het onderzoek is dat nieuwe spoorkruisende verbindingen tussen de 
Johannes Geradtsweg en de Beatrixtunnel niet noodzakelijk zijn. Verbetering van de kwaliteit van de 
bestaande verbindingen is wel wenselijk. Hierbij wordt geen voorkeur uitgesproken voor één van de nu 
onderzochte oplossingen voor de Kleine Spoorbomen.

Aanbevelingen in 7 vervolgstappen samengevat
Hieronder vindt u cursief een opsomming van de vervolgstappen zoals door Movares zijn geformuleerd 
inclusief de wijze waarop we deze verder wensen uit te werken:

1. Movares: Ontwikkel een (stedenbouwkundig) plan, inclusief een inrichtingsplan voor de openbare 
ruimte, voor de spoorzone noordelijk van het station voor een studiegebied van de nieuwe 
bouwblokken langs de Koninginneweg tot en met de oostelijke (deels nog te ontwikkelen) 
bouwblokken langs de Noorderweg en van Oosterspoorplein/station tot en met het Johannes 
Geradtsviaduct (een en ander ter toetsing door de stedenbouwkundig supervisor). 
Reactie gemeente: Er zijn reeds verschillende initiatieven gaande in deze zone:

- Er ligt reeds een vastgesteld stedenbouwkundig plan voor het Stationsgebied;
- De terreinen aan de Oostzijde van het spoor zijn in de Gebiedsagenda 1221 benoemd als 

ontwikkellocaties (zoals de busremise, de Korte Noorderweg en omgeving);
- Op het gebied Oosterspoorplein en omgeving (Larenseweg, Kleine Drift, Zuiderweg) is onlangs 

een gemeentelijk voorkeursrecht gevestigd en werkgroep Bruisend Hart is gestart met het 
Oosterspoorplein;

- De Kleine Spoorbomen en omgeving zijn met ProRail opgepakt in het kader van het Landelijk 
Verbeterprogramma Overwegen;
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- Deze ingrepen raken de buitenring en in het najaar start een verbetertraject doorstroming 
noordelijke buitenring, waarbij ook het Johannes Geradts-viaduct wordt beschouwd;
De samenhang tussen deze ontwikkelingen is evident. Inmiddels heeft de gemeente een supervisor 
aangesteld om over de integrale kwaliteit van de ontwikkelingen in de Spoorzone aan Centrum- en 
Oostzijde te waken. 
We nemen de aanbeveling om deze ontwikkelingen in samenhang te beschouwen ter harte. Over 
de wijze waarop de ontwikkelingen integraal in beeld worden gebracht, zullen wij uiterlijk Q1 
2020 de raad informeren.

2. Movares: Ontwikkel een (stedenbouwkundig) plan, inclusief een inrichtingsplan voor de openbare 
ruimte, dat de beide stationspleinen via een sociaal veilige en aantrekkelijke verbinding tot 
programmatische en ruimtelijke eenheid smeedt. Doe dit met een ruime aantrekkelijke verbinding 
onder het spoor door in de vorm van een verdiept plein met stationshal op -1. Betrek daarin:

a. aanpassing van het station/de stationshal, 
b. uitbreiding van de fietsstallingscapaciteit, 
c. veraangenamen, verkorten en verbreden van de onderdoorgang, 
d. bebouwing, programma’s en plintfuncties. 

Reactie gemeente: We onderschrijven het belang om goed naar deze verbinding te kijken. We 
willen de lijnen die in deze aanbeveling staan graag opvolgen en voortborduren op de lopende 
initiatieven. 
Ad. a/c Gemeente, NS en ProRail verkennen graag de mogelijkheden voor aanpassing aan het 

station en/of de stationshal. Daarbij wordt ook gekeken naar de onderdoorgang zelf. Om 
deze optie te verkennen heeft inmiddels een verkennend gesprek plaatsgevonden. De wens 
is nu om deze gesprekken dit najaar te intensiveren;

Ad. b De fietsenstalling is een belangrijk onderdeel van de vernieuwing van het Stationsgebied. 
NS, ProRail en de gemeente onderzoeken samen de mogelijkheden voor de ondergrondse 
fietsenstalling en haar entree;

Ad. d Onlangs is er een gemeentelijk voorkeursrecht gevestigd op het gebied rondom het 
Oosterspoorplein. Met werkgroep Bruisend Hart wordt gekeken naar de wensen en 
mogelijkheden van en rond het Oosterspoorplein. Bebouwing, programma en plintfuncties 
zijn daarbij onderwerp van gesprek. Dit proces kent een eigen planning en dynamiek maar 
de processen worden zo goed mogelijk onderling afgestemd, zodat de verschillende 
initiatieven elkaar versterken en niet tegenwerken. Om de kwaliteit van deze 
ontwikkelingen te waarborgen is onlangs een supervisor aangesteld.

3. Movares: Zet de studies naar de Kleine Spoorbomen voort in nauwe samenspraak met bewoners 
en zorg voor vertrouwen over en weer. Neem daarin alle verkeers- en leefbaarheidseffecten in 
heel Hilversum in mee. Kijk daarbij ook naar de routes voor autoverkeer van en naar Oost naar 
de overige spoorkruisende verbindingen. 
Reactie gemeente: Deze handschoen pakken we op. In het najaar van 2019 wordt een 
verdiepingsslag in de reeds uitgevoerde verkeersonderzoeken voor de Kleine Spoorbomen 
gemaakt, waarbij ook de leefbaarheids- en verkeerseffecten breder in Hilversum aan bod komen. 
Deze gegevens dienen dan tevens als input voor de op te stellen Mobiliteitsvisie 2040, de 
ruimtelijke onderbouwing voor het nieuw op te stellen bestemmingsplan Stationsgebied en de 
besluitvorming Kleine Spoorbomen. In het onderzoek naar de verbinding tussen Oost en Centrum 
zijn goede stappen gezet door alle betrokkenen om het vertrouwen over en weer te vergroten. Dit 
vormt de basis voor de volgende fase.

4. Movares: Doe in de Mobiliteitsvisie 2040 een eenduidige uitspraak over de toekomst van de 
Johannes Geradtsweg en de kansen voor een Erfgooierstracé. 
Reactie gemeente: Het traject van de Mobiliteitsvisie 2040 start in het najaar van 2019. In het 
coalitieakkoord staat hierover geschreven “Op voorhand sluiten we geen enkele oplossingsvariant 
uit”. Er zal in de Mobiliteitsvisie 2040 dan ook ingegaan worden op de Johan Geradtsweg, waarbij 
ook het Erfgooierstracé wordt meegenomen. 

5. Movares: Raadpleeg de bewoners van Oost over de invoering van vergunningparkeren in het hele 
onderzoeksgebied, inclusief Astronomische buurt (1223). Onderzoek daarbij de haalbaarheid en 
het nut van parkeergarages en een ontmoedigingsbeleid. 
Reactie gemeente: Aan vergunningparkeren kleven voor- en nadelen voor het onderzoeksgebied. 
In de Gebiedsagenda 1221 wordt hierover reeds één en ander opgesomd. Ook in het kader van de 
Omgevingsvisie 2040 zal parkeren verder worden uitgewerkt. Het nader onderzoeken van het 
vraagstuk rondom parkeren in Oost zetten we op deze twee agenda’s.
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6. Movares: Voer de Gebiedsagenda gezamenlijk (gemeente en bewoners) verder richting realisatie 
en betrek daarin de relevante aanbevelingen uit ons hoofdstuk 5. 
Reactie gemeente: Gemeente, bewonersorganisaties, ontwikkelende partijen en 
(maatschappelijke) organisaties zijn sinds vaststelling van de Gebiedsagenda 1221 voortvarend 
aan de slag met de realisatie van de hierin geformuleerde ambities. De voor 1221 relevante 
aanbevelingen uit hoofdstuk 5 sluiten aan bij Gebiedsagenda en zullen we daar verder  meenemen. 
De oproep van Movares om het niet bij ambities te laten, maar de ambities ook te realiseren is 
helder.

7. Movares: Betrek nut en noodzaak van een verbinding Liebergerweg-Oude Amersfoortseweg in de 
ontwikkeling van het Hunkemöllerterrein en voormalige HKU-terrein.
Reactie gemeente: Het nut en de noodzaak van deze verbinding wordt verder onderzocht in de 
gebiedsontwikkelingen ter plaatse van de Liebergerweg- Oude Amersfoortseweg (hoofdstuk 5 uit 
de Gebiedsagenda).

Aandachtspunten bij de uitwerking
Bij deze vervolgstappen en de wijze waarop de gemeente deze verder oppakt, spelen de volgende punten 
een rol:

- Het Stedenbouwkundig plan voor het Stationsgebied (centrumzijde) is vastgesteld, gronden zijn in 
eigendom van de gemeente of vallen onder het gemeentelijk voorkeursrecht;

- De Gebiedsagenda 1221 is door de raad vastgesteld. Er liggen echter nog geen concrete plannen 
voor de ontwikkellocaties in postcodegebied 1221 (Oostzijde). Deze locaties zijn eigendom van 
particulieren. Op Driehoek aan het Oosterspoorplein is recent een gemeentelijk voorkeursrecht is 
gevestigd;

- De aanpak en planning van beide trajecten is dan ook verschillend, net als de 
sturingsmogelijkheden van de gemeente. Dit speelt een rol bij de uitwerking van de bovenstaande 
vervolgstappen. De recent aangestelde supervisor voor de Spoorzone aan oost en centrumzijde 
bewaakt de onderlinge samenhang.

Impact op het ruimtelijk kader
Het vastgestelde stedenbouwkundig plan Stationsgebied wordt vertaald in een nieuw op te stellen 
bestemmingsplan Stationsgebied. Dit nieuwe bestemmingsplan betreft alleen de centrumzijde van het 
spoor. De vervolgstappen 1 en 2 kunnen impact hebben op het stedenbouwkundig plan Stationsgebied. 
Vooralsnog is dat niet aan de orde. Aanpassing ten opzichte van dit Stedenbouwkundig plan zal nodig 
zijn: 
Ad 1. in het geval de bebouwing aan de Koninginneweg Oost in hoogte of omvang wijzigt in reactie op 

de nieuwe bebouwing in Oost. In het stedenbouwkundig plan Stationsgebied is reeds opgenomen 
dat centrum en Oost op elkaar reageren. De terreinen in Oost zijn particulier bezit en ontwikkeling 
is nog niet gestart.

Ad 2. in het geval het Stationsgebouw zelf wijzigt in omvang of functie en/of wanneer de entree van de 
fietstunnel aan de centrumzijde ingrijpend wijzigt.

De verwachting is dat deze twee vervolgstappen geen of beperkte invloed hebben op het nieuw op te 
stellen bestemmingsplan Stationsgebied, maar mogelijk wel op het Stedenbouwkundig plan 
Stationsgebied. Als dit zo is dat zal het Stedenbouwkundig plan Stationsgebied terug gaan naar de 
Gemeenteraad.

Participatie
Dit traject is in nauwe samenwerking tussen gemeente en buurtvertegenwoordigers uit Oost doorlopen 
onder leiding van Movares. Het traject kenmerkt zich door de open communicatie en het transparant delen 
van de beschikbare en relevante informatie. De wijze waarop deze participatie heeft plaatsgevonden, vindt 
u terug in bijlage 1.

Financiën
Het onderzoek naar de verbinding tussen Oost en Centrum heeft € 25.000,- gekost. Deze opgave was niet 
voorzien in de raming 2019 voor het Stationsgebied. Het onderzoek is uit de post Onvoorzien binnen het 
voorbereidingsbudget bekostigd.
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Dit voorstel betreft het overnemen en verder uitwerken van de aanbevelingen in het onderzoeksrapport 
“Verbinding Oost - Centrum”, de zogenoemde vervolgstappen. De wijze en het tempo waarmee deze 
vervolgstappen worden opgepakt hebben consequenties voor de capaciteit van de organisatie.

Overige toekomstige financiële consequenties
Voor de vervolgstappen 1 en 2 en 3 geldt dat zij (wellicht) leiden tot aanpassing van het vastgestelde 
stedebouwkundigplan en/of de besluitvorming bij de Kleine Spoorbomen. Deze zullen dan ook direct 
worden opgepakt. 
Ad. 1 De financiële consequenties van deze vervolgstap zijn afhankelijk van de wijze waarop de 

samenhang in het gebied tussen Johannes Geradtsweg en Oosterspoorplein wordt opgepakt. 
Hierover wordt de raad uiterlijk Q1 2020 geïnformeerd en indien nodig om een besluit gevraagd.

Ad. 2 Met NS en ProRail moet overeenstemming worden bereikt over dit onderwerp. Om dit traject op 
te starten en eventuele benodigde onderzoeken en expertise in te huren is een startbudget van € 
50.000,- benodigd. Dit wordt bekostigd vanuit het project Stationsgebied. Hierdoor bestaat een 
aanzienlijke kans dat dit leidt tot een overschrijding van het in 2019 beschikbare 
voorbereidingsbudget van maximaal € 50.000.

Ad. 3 Kosten en capaciteit worden in 2019 ondergebracht bij de Kleine Spoorbomen aangezien het een 
verdiepingsslag betreft van dit traject. Hiertoe is de zomer van 2019 extra budget gevraagd en 
verkregen om KL29 uit te kunnen werken. De onderzoeken zijn reeds opgestart.

Aan deze trajecten moet ambtelijk prioriteit worden gegeven, omdat anders de planning van het nieuwe 
bestemmingsplan onder druk komt te staan en daarmee het risico bestaat dat de Wet voorkeursrecht 
gemeenten aan de Koninginneweg verloopt voordat het nieuwe bestemmingsplan is vastgesteld door de 
raad.

De vervolgstappen 4 en 5 kunnen zonder verdere financiële consequenties worden meegenomen in 
respectievelijk de onderzoeken ten behoeve van de nog te starten Mobiliteitsvisie 2040 en Omgevingsvisie 
2040. Voor de uitvoering van maatregelen die hier mogelijk uit voort komen, is op dit moment geen 
budget beschikbaar. Als blijkt dat bepaalde maatregelen wenselijk of nodig zijn, zal daartoe een voorstel 
worden gedaan hoe de kosten kunnen worden gedekt.

Voor de vervolgstappen 6 en 7 geldt dat zij binnen de Gebiedsagenda 1221 kunnen worden uitgewerkt. 
Voor het realiseren van een eventuele verbinding tussen Liebergerweg-Oude Amersfoortseweg is op dit 
moment geen budget aanwezig. Wanneer uit nader onderzoek blijkt dat een verbinding hier wenselijk en 
haalbaar is, zal daartoe een voorstel worden gedaan hoe de kosten kunnen worden gedekt.

Vervolg
De vervolgstappen zijn reeds geschetst onder “Uitwerking van amendement A19-30”. Na besluitvorming 
door het college wordt samen met vertegenwoordigers van de buurtverenigingen een persconferentie 
gehouden. 
Hoewel de vervolgstappen niet per definitie impact hebben op het nieuwe bestemmingsplan 
Stationsgebied, is het denkbaar dat die impact er kan zijn. We ondervangen dit door enerzijds snelle actie 
op vervolgstap 2 en anderzijds door de stapsgewijze aanpak voor het nieuw op te stellen bestemmingsplan 
Stationsgebied. Zo is het college voornemens om eind 2019 eerst een voorontwerpbestemmingsplan vrij te 
geven, waarop (informeel) reacties worden gevraagd. Deze reacties kunnen vervolgens worden verwerkt 
voorafgaand aan de start van de daadwerkelijke bestemmingsplanprocedure. Zo denken we een deel van 
de bezwaren en zienswijzen te kunnen ondervangen. In Q1 2020 zal het ontwerpbestemmingsplan ter visie 
worden gelegd, waarin eventuele aanpassingen als gevolg van de hierboven beschreven vervolgstappen 
verwerkt (kunnen) worden.
De raad beslist uiteindelijk over het bestemmingsplan.

Burgemeester en wethouders van Hilversum,
de gemeentesecretaris, de burgemeester,
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D. Emmer P.I. Broertjes

Bijlage(n)
01 Participatie
02 Uitvraag onderzoeksbureaus juni 2019
03 Onderzoek Verbinding Oost- Centrum Hilversum d.d. 4-9-2019 (Movares)
04 Amendement A19-30
05 Raadsbesluit


